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سرمقاله

در جستجوی بهانه ای برای پایان 
جنگ

ادامه از صفحه یک
در جهان ذهنی نگارنده و در سال 2025 همان 
طور که یک اتفاق و یک قتل منجر به کشتار 
میلیون ها انسان شد این امید وجود دارد که یک 
اتفاق خوب مانند روییدن یک سبزی تازه در یک 
جایی از این جهان پهناور بهانه شود برای پایان 
همه جنگ های جهان. شاید شعار زده به نظر 
برسد اما واقعیت آن است که در جهانی با این 
همه گستره ارتباطی چرا کمپین های قدرتمند و 
مردمی برای صلح و برای پایان تنش در جهان 

شکل نمی گیرد؟
با این حال، می توان امیدوار بود که نسل تازه، 
این مطالبه را همگانی کند و از دولتمردان جهان 
کنار  از معادلات ذهنی خود  را  بخواهد جنگ 
بگذارند. این، رؤیایی است که شاید بتواند روزی 
به واقعیت بپیوندد؛ و همچنان می توان امیدوار 

بود.

خبر

اخبار

عطریانفر: 
شهید سلیمانی آرمانی فکر می کرد 

و دلسوز کشور و مردم بود

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: شهید 
سلیمانی روحیه دوران دفاع مقدس خود را حفظ 

کرد و تا پایان عمر، سرباز این وطن ماند.
محمد عطریانفر در گفت وگو با ایسنا درباره 
شهید  کرد:  اظهار  سلیمانی  سردار  شخصیت 
سلیمانی فرمانده ارجمندی بود که تجارب زیادی 
در دوران دفاع مقدس داشت و پس از دوره دفاع 
مقدس، این تجارب را به نسل بعدی انتقال داد؛ 
همچنین از این تجارب برای سایر ماموریت های 
خود از جمله ماموریت های برون مرزی استفاده 
کرد. او جزو فرماندهانی بود که خلوص، پاکی 
کرده  حفظ  را  مقدس  دفاع  دوران  فداکاری  و 
بود و از اصول و  ارزش های خود عدول نکرد و 
منتقد کسانی بود که تجارب و سوابق دوران دفاع 
مقدس خود را فدای دلبستگی به دنیا و مطامع 

دنیوی کردند.
مشخصات  این  با  فردی  چنین  افزود:  وی 
خود را نه فرمانده بلکه سرباز وطن و مردم می 
دانست چون حاضر بود برای منافع این مردم و 
کشور سربازی کرده و خود را فدا کند. وصیت 
این شهید نشان داد که او بر همان سنت اولیه 
است.  مانده  پایبند  خود  اصول  و  ها  ارزش  و 
صحبت  خود  شهید  دوستان  درباره  وقتی  او 
می کرد، دلش می لرزید، در برابر خانواده شهدا 
باصلابت  دشمنان  برابر  در  اما  بود  متواضع 
صحبت می کرد. او روحیه دوران دفاع مقدس 
خود را حفظ کرد و تا پایان عمر، سرباز این وطن 
ماند. پیام سردار سلیمانی برای همه این بود که 
در هر شرایطی نباید اصول  و ارزش های خود را 

از دست بدهیم.
کارگزاران  حزب  مرکزی  شورای  عضو  این 
در  سلیمانی  شهید  رویکرد  درباره  سازندگی 
پرهیز از دوقطبی سازی، خاطرنشان کرد: سردار 
بلکه  نبود  نظامی  فرمانده  یک  فقط  سلیمانی 
یک شخصیت همه جانبه داشت و در مسائل 
سیاسی، اجتماعی و اقتصادی در جهت منافع 
منافع  دلبسته  مردم تلاش می کرد. هر کسی 
ملی باشد اسیر دوقطبی ها نمی شود. این شهید 
وقتی احساس می کند در جامعه دوقطبی ایجاد 
این  از  دست  که  می دهد  تذکر  است،  شده 
دوقطبی سازی بردارند. او این روحیه را داشت 
که منافع ملی برایش بر منافع گروهی ارجحیت 
بود  فردی  سلیمانی  شهید  زیرا  باشد؛  داشته 
که آرمانی فکر می کرد و دلسوز کشور و مردم 
بود. در دوران غیبت و شهادت سردار سلیمانی 
ارزش های  و  آرمان ها  به  پایبند  باید  ما  همه 
از  منافع ملی دست  برای  و  باشیم  این شهید 

دوقطبی سازی ها برداریم. 

معاون اول رئیس جمهور در جلسه شورای 
اقتصاد:

راهبرد اصلی دولت بازگشت مردم 
به صحنه اقتصاد است

یازدهمین جلسه  در  رئیس جمهور  اول  معاون 
فعالیت  ضرورت  بر  تأکید  با  اقتصاد  شورای 
»دولت  مهم  راهبرد  گفت:  کشور  در  تعاونی ها 
وفاق ملی« در حوزه اقتصاد این است که امور را 
ما  دیدگاه  از  برگردانیم،  غیردولتی  بخش های  به 
»تعاونی « ضرورتی است که از چند دهه قبل باید 
به  اما متاسفانه دولت ها  به سمت آن می رفتیم 

سمت تمرکزگرایی رفتند.
شورای  جلسه  یازدهمین  در  ایسنا،  گزارش  به 
اقتصاد که صبح امروز )دوشنبه( در دفتر معاون 
اول رئیس جمهور برگزار شد، موضوعات »تعیین 
الکترونیکی  صورتحساب های  خدمات  تعرفه 
مصوبات  » اصلاح  مالیاتی«،  معتمد  شرکت های 
توسعه حمل و  اجرای طرح  برای  اقتصاد  شورای 
نقل مسافر با قطار شهری در تهران و هشت کلان 
کرمانشاه،  اهواز،  شیراز،  تبریز،  اصفهان،  شهر 
ارزش  حدنصاب  »تعیین  و  قم«  و  کرج  مشهد، 
کالاها و خدمات ایرانی در طرح های نیروگاه های 
تجدیدپذیر، موضوع بند ب ماده 5 قانون حداکثر 
استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت 

از کالای ایرانی« مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
تعاونی »ضرورت« ماست

در ابتدای این جلسه، گزارش اتاق تعاون ایران 
توسعه  در  تعاون  بخش  حضور  ضرورت  درباره 
دولتی  ناتمام  پروژه های  اتمام  و  کشور  عمران  و 
ارائه شد. در ادامه این جلسه، موضوع »استفاده 
عمران  توسعه  شرکت های  قانونی  ظرفیت  از 
شهرستانی برای توسعه مشارکت اقتصادی« ارائه 
شده و مورد بحث قرار گرفت.  پس از ارائه این 
امروز  نیاز  و  ضرورت  بر  تاکید  با  عارف  گزارش، 
صنعت،  صحنه  در  تعاونی ها  حضور  به  ایران 
کشاورزی و اقتصاد ایران گفت: متاسفانه دولت ها 
در چند دهه اخیر، به جای پرداختن به تعاونی ها 
به سمت »تمرکزگرایی« رفتند و این دیدگاه باعث 
شد تعاونی ها در عمل حذف شوند اما راهبرد اصلی 
دولت چهاردهم بازگشت به حضور مردم در صحنه 

اقتصاد و واگذار کردن امور به تعاونی ها است.
وی در ادامه خطاب به مسئولان بخش تعاونی 
گفت: در قالب یک برنامه به نقش تعاونی ها در 
چنین  بپردازید،  پیشرفت  هفتم  برنامه  پیشبرد 

برنامه ای هم نیاز دولت و هم لازمه توسعه است.
ساماندهی بخش تعاون

در  اگر  افزود:  رئیس جمهور  اول  معاون 
برنامه های گذشته توانسته بودیم از تعاونی ها به 
درستی استفاده کنیم اکنون شاخص های توسعه 
معتقدیم  ما  داشت،  بهتری  ما، وضعیت  کشور 
که  دولت نباید سراغ کاری  که بخش خصوصی 
می تواند انجام بدهد برود و این مسأله را به زودی 
ساماندهی می کنیم. این باور ما و ضرورت دولت 
است. وی افزود: رفتن به سمت تعاونی ها هنرما 
نیست بلکه ضرورتی است که چند دهه قبل باید 

به این سمت آن حرکت می کردیم.
هر  در  که  داریم  آمادگی  ما  داد:  ادامه  عارف 
بخشی که تعاونی ها طبق قانون می توانند فعالیت 
کنند از آنها حمایت کنیم اما در مقابل، تعاونی ها 
هم نباید نگاه خیریه ای به دولت داشته باشند، آنها 
باید به صورت یک نهاد، NGO و بنگاه اقتصادی 

واقعی فعالیت کنند.
حمایت از تولید داخل و انتقال تکنولوژی

در بخش دیگری از این جلسه، دکتر عارف با 
تأکید بر ضرورت  رفع هر چه سریع تر ناترازی ها در 
حوزه برق با ساخت نیروگاه های خورشیدی و بادی 
گفت: ناترازی برق، ضربه سنگینی بر بخش تولید 
وارد کرده که قابل چشم پوشی نیست اما برای رفع 
این ناترازی و ساخت نیروگاه ها، انتقال فناوری های 
پیشرفته به کشور و حمایت از تولید داخلی باید 

مورد توجه قرار گیرد.

دیدار وزیر خارجه عمان و 
رئیس مجلس

شورای  مجلس  رئیس  با  عمان  خارجه  وزیر 
اسلامی دیدار کرد.

البوسعیدی وزیر خارجه  به گزارش ایسنا، بدر 
عمان که در رأس هیاتی به تهران سفر کرده است، 
دقایقی قبل با محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 

شورای اسلامی دیدار و گفت وگو کرد.

»سید عباس عراقچی« وزیر امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران روز دوشنبه و در نشست خبری مشترک 
با »بدر البوسعیدی« وزیر خارجه عمان در تهران گفت: 
سفر وزیر خارجه عمان  به تهران، سفر به موقعی بود.

وی در ابتدای این نشست خبری گفت: کمیسیون 
برگزار  مسقط  در  آینده  ماه  عمان،  و  ایران  مشترک 

می شود.
عراقچی با بیان این که »حجم تجارت بین ایران و 
عمان در سال ۱۴02 نسبت به سال ۱۳۹۹ بیش از سه 
برابر شده«، گفت: حجم تجارت ایران و عمان در سال 

گذشته 2 و نیم میلیارد دلار بود.
ایران  روابط 2 کشور  گفت:  خارجه همچنین  وزیر 
و  اقتصادی  سیاسی،  مختلف  زمینه های  در  عمان  و 
رایزنی  همواره  ما  و  هست  گسترش  به  رو  فرهنگی 

مستمری را با همدیگر داشتیم.
نقش مشخص عمان در موضوع برجام

وزیر خارجه ایران در ادامه نشست خبری با همتای 
عمانی خود در پاسخ به این سوال که آیا وزیر خارجه 
عمان در جریان سفر به تهران حامل پیام کشور ثالثی 
مثلاً آمریکا برای ایران بوده است؟ گفت: دولت عمان 
همواره برای کمک به روابط ایران با برخی از کشورها 
آماده بوده و در مواقع لازم، ارتباطات برقرار شده است.
وی با بیان اینکه »نقش عمان در مذاکرات هسته ای 
آن  از  بعد  و چه  برجام  از  آمریکا  از خروج  قبل  چه 
از این جهت از دوستان  مشخص است«، گفت: ما 

خود در عمان تشکر و قدردانی می کنیم .
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه 
»طبیعی است که اگر نیازی باشد که این کار انجام 
این سفر  جریان  در  گفت:  می گیرد«،  شود، صورت 

پیامی رد و بدل نشده است.
عراقچی تصریح کرد: ما به تبادل پیام هایی که لازم 
طریق  از  آمریکایی  طرف  با  مقتضی  زمان  در  باشد 
برادران  و  می دهیم  ادامه  تهران  در  سفارت سوئیس 
ما در عمان نیز در شرایطی که نیاز باشد به این کار 
مبادرت می کنند و همانطور که اشاره کردم در حال 

حاضر چنین پیامی وجود ندارد.
باید هرچه زودتر حملات رژیم صهیونیستی به غزه  

پایان یابد
ارتباط  در  امروز  رایزنی های  جریان  در  گفت:  وی 
توقف  ضرورت  مورد  در  جمله  از  منطقه  مسائل  با 
جنایت های رژیم صهیونیستی در غزه و و اقدام این 
سوریه  سرزمین  از  بیشتری  بخش  اشغال  در  رژیم 
و  رایزنی  سوریه  ساختارهای  به  آن  وسیع  حملات  و 
گفت وگو کردیم و بر این موضوع تاکید داریم که باید 
هرچه زودتر حملات رژیم صهیونیستی به غزه  پایان 

پیدا کند.
خواهان آرامش در سوریه هستیم

وی افزود: در مورد سوریه نیز ما و عمان بر حفظ 
امور داخلی  تمامیت ارضی سوریه، عدم دخالت در 
سوریه و احترام به همه اقوام و مذاهب و رعایت حقوق 
آنها و ضرورت تشکیل دولت فراگیر در این کشور تاکید 
داریم.  مواضع ما در این ارتباط با مواضع کشورهای 

منطقه مشابهت دارد.
ما  همه  کرد:  خاطرنشان  زمینه  این  در  عراقچی 
فراگیر  دولتی  تشکیل  و   سوریه  در  آرامش  خواهان 
در آن متشکل از همه اقوام و اقشار سوریه هستیم 
رژیم  توسط  ویژه  به  اشغال خاک سوریه  پایان  بر  و 

صهیونیستی تاکید داریم.
پشت پرده سفر وزیر خارجه عمان به تهران

در  بین الملل،  روابط  کارشناس  قهرمان پور،  رحمان 
رابطه با سفر کوتاه مدت وزیر امور خارجه به امارات 
حین بازگشت از چین و سفر وزیر امور خارجه عمان 
با  مرتبط  می تواند  امارات  به  سفر  گفت:  تهران،  به 
موضوعات و مسائل مالی و نوسانات ارزی باشد، این 
مسائل در این سفر تأثیرگذار است. بارانداز ارزی ایران، 

امارات است و با توجه به نوسانات ارزی اخیر، احتمالاً 
این سفر نیز به همین خاطر انجام شده است و شاید 
کاهش قیمت دلار امروز به خاطر همین سفر بوده 

است.
پشت پرده سفر وزیر خارجه عمان به تهران / بدر 

البوسعیدی حامل چه پیامی است؟
در  بین الملل،  روابط  کارشناس  قهرمان پور،  رحمان 
رابطه با سفر کوتاه مدت وزیر امور خارجه به امارات 
حین بازگشت از چین و سفر وزیر امور خارجه عمان 
با  مرتبط  می تواند  امارات  به  سفر  گفت:  تهران،  به 
موضوعات و مسائل مالی و نوسانات ارزی باشد، این 
مسائل در این سفر تأثیرگذار است. بارانداز ارزی ایران، 
امارات است و با توجه به نوسانات ارزی اخیر، احتمالاً 
این سفر نیز به همین خاطر انجام شده است و شاید 
کاهش قیمت دلار امروز به خاطر همین سفر بوده 

است.
به گزارش تجارت نیوز،  وی ادامه داد: سفر آقای 
عراقچی به چین بیشتر به دلیل تحولات منطقه و روی 
کار آمدن آقای ترامپ است. دستور کار دو کشور در 
زمینه های مختلف از جمله فروش نفت و واکنش به 
محدودیت های احتمالی فروش نفت ایران به چین نیز 
موضوعات مهمی است. بیشترین میزان فروش نفت ما 
در سال گذشته به چین بوده است و مقامات آمریکایی 
در دولت آینده آقای ترامپ اعلام کرده اند که تلاش 
خواهند کرد فروش نفت ایران را محدود کنند و این 
موضوع برای ایران و چین از اهمیت بالایی برخوردار 
است. از طرف دیگر، آقای مارکو روبیو که قرار است 
وزیر خارجه آمریکا شود، فردی ضدچینی است و این 
موضوع نشان دهنده فشار بر چین و ایران خواهد بود. 
یکی از موضوعات مهم برای ایران و چین این است که 
چگونه در دولت دوم ترامپ هماهنگی لازم را داشته 

باشند.
این تحلیل گر سیاست خارجی با بیان اینکه مسائل 
دیگری نیز میان ایران و چین مطرح است، عنوان کرد: 
از جمله این مسائل، وضعیت سوریه، آتش بس حماس 
و شرایط لبنان است که همگی مهم هستند. اما در مورد 

روابط ایران و امارات، باید گفت که این روابط نزدیک 
تلاش  علیرغم  دارد.  وجود  اختلافات جدی  و  نیست 
یا سه سال  روابط در دو  برای عادی سازی  دو کشور 
گذشته، تنش ها همچنان ادامه دارد. سفر به امارات از 
نظر مسائل ارزی بسیار مهم است، زیرا امارات به ویژه 
دبی به عنوان یکی از بارانداز های اصلی تجاری و ارزی 
منطقه شناخته می شوند و بخشی از تبادلات مالی ایران 
در آنجا انجام می شود. احتمالاً سفر آقای عراقچی نیز 

بی ارتباط با نوسانات ارزی نبوده است.
قهرمان پور در مورد دلایل احتمالی سفر وزیر خارجه 
عمان به تهران، بیان کرد: به احتمال زیاد عمان حامل 
پیامی از سوی آمریکا خواهد بود. اخیراً یکی از نشریات 
عراق ادعا کرده است که دولت ترامپ پیامی در مورد 
مذاکره به ایران ارسال کرده است. هر چند این خبر 
تکذیب شد، اما این احتمال وجود دارد که این پیام از 
طرف عمان به ایران منتقل شود یا از ایران خواسته 
شود که پیامی به آمریکا ارسال کند. به نظر می رسد 
که دستور اصلی این سفر آغاز مذاکرات احتمالی میان 

ایران و آمریکا باشد.
وی در رابطه با نقش عمان و امارات در شرایط 
منطقه و تاثیری که می توانند بر وضعیت ایران در 
خاورمیانه داشته باشند، گفت: به طور کلی، عمان 
به  و  نمی کند  ایفا  خاصی  نقش  حاضر  حال  در 
دنبال بلندپروازی نیست. دو کشوری که می توانند 
تاثیرگذار باشند، قطر و امارات هستند. قطر هم با 
ایران و هم با ترکیه روابط خوبی دارد، اما در سوریه 
با محور ترکیه که نگاه اخوانی دارد، همراه است و تا 
همین اواخر هیچ گونه رابطه ای با دولت اسد برقرار 
نکرده بود. در کنفرانس اتحادیه عرب، وقتی بشار 
اسد سخنرانی می کرد، تمیم بن حمد آل ثانی جلسه 
می کردند  تلاش  هم  مصر  و  امارات  کرد.  ترک  را 
به بشار اسد نزدیک شوند و گزارش هایی مبنی بر 
نیز  آنان  سوی  از  اسد  اطلاعاتی  نیرو های  آموزش 
وجود دارد. همچنین در دسامبر همین امسال بنا 
به گزارش رویترز از آمریکا خواسته بودند که ایالات 

متحده تحریم های خود علیه سوریه را لغو کند.

امارات و مصر نگاه شان به عربستان سعودی است
این پژوهشگر مطالعات خاورمیانه با طرح این موضوع 
که نباید تصور شود، چون مصر و امارات با محور اخوانی 
فاصله دارند به ایران نزدیک می شوند، اظهار کرد: به 
نظر من این موضوع چندان قابل دفاع نیست. درست 
است که امارات اخوان المسلمین را به عنوان یک گروه 
تروریستی به رسمیت می شناسد، اما نکته این است 
که عربستان نمی خواهد وارد چنین مناقشه ای شود. 
اگر دقت کنید، عربستان در تحولات سوریه هم مواضع 
سفت و سختی اتخاذ نکرده است، یعنی در جا هایی که 
عربستان با امارات همراهی نکند، به سختی می توان 
بتواند پروژه ای را  تنهایی  به  امارات  انتظار داشت که 
پیش ببرد. به علاوه، مصر هم به عربستان نیم نگاهی 
دارد که آیا عربستان رضایت می دهد که چنین کاری 

انجام شود یا خیر.
فرضی  این شکاف  از  بخواهیم  اگر  کرد:  اظهار  وی 
میان کشور های عربی با ترکیه برای پیشبرد اهداف خود 
استفاده کنیم، باید امارات، عربستان و مصر را به عنوان 
سه کشور در نظر بگیریم که در مورد سوریه مواضع 
یکسانی ندارند. برخلاف آنچه بقیه تصور می کنند، این 
سه کشور نمی خواهند در سوریه وارد مناقشه جدی 
با ترکیه یا کشور های دیگر یا آمریکا شوند. در واقع، 
سال های  در  عربستان  خارجی  سیاست  جهت گیری 
اخیر تغییر کرده و این کشور دیگر به دنبال ایفای نقش 

در مناقشات منطقه نیست.
از طرف دیگر، فراموش نکنیم که امارات در سه سال 
گذشته روابط خود را با ترکیه عادی سازی کرده و حتی 
تصور  بنابراین،  است.  کرده  سرمایه گذاری  ترکیه  در 
است.  بازگردند، سخت  از 20۱۱  بعد  دوران  به  اینکه 
به نظر من، امارات و قطر و ترکیه ممکن است تحت 
باشند.  داشته  را  همکاری  از  شکلی  آمریکا  مدیریت 
بنابراین، استفاده استراتژیک از اختلافات بین این دو 
محور چندان قابل دفاع نیست. منکر وجود اختلافات 
نیستم، اما معتقدم این اختلافات در حدی نیست که 
ترکیه  با  به طور جدی  اخوانی  به خاطر محور  امارات 

درگیر شود یا مقابل آمریکا بایستد.

وزیر امور خارجه عمان در رایزنی با همتای ایرانی خود، از موضع 
مسئولانه تهران در حمایت از تمامیت سرزمینی و حاکمیت ملی و 

احترام به اراده مردم سوریه قدردانی کرد.
به گزارش ایسنا، »سید بدر البوسعیدی« وزیر امور خارجه عمان 
که برای رایزنی با مقام های عالی رتبه ایران به تهران سفر کرده است، 
روز دوشنبه با »سید عباس عراقچی« وزیر امور خارجه جمهوری 

اسلامی ایران دیدار و گفت وگو کرد.
توصیف  ممتاز  را  تهران-مسقط  روابط  ایران،  امور خارجه  وزیر 
کرد و با اشاره به تاکید ویژه »مسعود پزشکیان« رئیس جمهوری 
اسلامی ایران بر ضرورت اجرایی شدن توافقات فی مابین 2 کشور، 
بر آمادگی ایران برای گشودن عرصه های جدید همکاری به خصوص 
در زمینه های اقتصادی و تجاری و انرژی تاکید و برگزاری کمیسیون 
مشترک اقتصادی 2 کشور در آینده نزدیک را فرصت مناسبی برای 

طرح و پیگیری این موضوع عنوان کرد. 
طرفین همچنین در مورد تحولات منطقه گفت وگو کردند.

وزیر امور خارجه ایران با اشاره به تحولات سوریه تصریح کرد: 
بی ثباتی و هرم و مرج در سوریه به نفع ایران و هیچ یک از کشورهای 
منطقه نیست و جمهوری اسلامی ایران از تشکیل دولتی فراگیر 
که نماینده همه طیف ها و جریان های سیاسی و اجتماعی و مدنی 

جامعه سوریه باشد حمایت می کند.
وزیر امور خارجه عمان هم با ابراز خرسندی از سفرش به تهران 

و دیدار با همتای ایرانی، بر اهتمام ویژه سلطان عمان به روابط 
تاریخی و ریشه دار بین 2 کشور همسایه تاکید و ابراز امیدواری کرد 
که روابط نمونه بین مسقط و تهران برای تحقق منافع و مصالح 2 
ملت و همچنین در راستای ثبات و امنیت و توسعه منطقه بیش از 

پیش گسترش یابد. 
با قدردانی از موضع مسئولانه جمهوری  البوسعیدی همچنین 
تمامیت سرزمینی و حاکمیت ملی  از  ایران در حمایت  اسلامی 
و احترام به اراده مردم سوریه، بر موضع کشورش مبنی بر نفی 
هرگونه مداخله خارجی در امور داخلی سوریه، احترام به اراده و 
خواست ملت این کشور برای تعیین سرنوشت خود و حمایت از 

استقلال و تمامیت ارضی سوریه تاکید کرد. 
وزیران امور خارجه جمهوری اسلامی ایران و سلطنت عمان با 
تاکید بر حساسیت روند تحولات در منطقه و به خصوص در سوریه، 
تداوم رایزنی و مشورت بین تهران و مسقط و سایر کشورهای منطقه 

را ضروری دانستند.

عمان دوباره میانجی خواهد بود؟

پشت پرده سفر وزیر خارجه عمان به تهران
گروه سیاست خارجی- وزیر امور خارجه ایران گفت که در سفر همتای عمانی او به تهران، پیامی از جانب آمریکا رد و بدل نشده است.

تمجید عمان از موضع مسئولانه ایران درباره سوریه

اخیراً یکی از 
نشریات عراق 

ادعا کرده 
است که دولت 

ترامپ پیامی 
در مورد مذاکره 
به ایران ارسال 
کرده است. هر 
چند این خبر 
تکذیب شد، 

اما این احتمال 
وجود دارد 

که این پیام از 
طرف عمان به 

ایران منتقل 
شود

یکسان سازی  و  جمع آوری  ضرورت  بر  تاکید  با  جمهور  رئیس 
اطلاعات مالی و اقتصادی افراد و اتصال سامانه های اطلاعاتی در این 
زمینه به یکدیگر گفت: جمع آوری اطلاعات و تحلیل داده ها و اتصال 
آنها به یکدیگر و شکل دادن به ساختارهایی برای این کار، نیازمند یک 
اراده قوی در مدیران است، اگر آن اراده نباشد حتی بهترین قانون و 

ساختار هم نتیجه بخش نخواهد بود.
به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان در جلسه نحوه اجرای ماده ۱۶۹ 
قانون مالیات های مستقیم به منظور اتصال و یکسان سازی اطلاعات 
اقتصادی که پیش از ظهر امروز دوشنبه برگزار شد، بر ضرورت اتصال 

سامانه های اطلاعاتی نهادهای مختلف تأکید کرد.
بسیج  با  دارم می توان  باور  اینکه  بیان  با  این جلسه  در  پزشکیان 
نیروها طی یک بازه زمانی کمتر از شش ماه اطلاعات مالی و اقتصادی 
همه افراد را به صورت خود اظهاری جمع آوری کرد، اظهار داشت: 
مرحله بعد از جمع آوری اطلاعات، اتصال داده ها به هم است. اگر 
اطلاعات  و  ملی  کد  زمین،  کد  افراد،  کدپستی  به  مربوط  اطلاعات 
مربوط به ماده ۱۶۹ قانون مالیات های مستقیم به هم متصل شوند، 
بسیاری از مشکلات کشور حل می شود و می توان به راحتی جلوی 
فسادها و فرارهای مالیاتی، زمین خواری ها و کوه خواری ها را گرفت؛ 
چرا که هر قطعه زمین مشخصات روشنی دارد و می توان به راحتی 
تشخیص داد، زمین متعلق به چه کسی و دارای چه کاربری است و 

امکان ساخت و سازهای غیرمجاز نیز وجود نخواهد داشت.
رئیس جمهور بر ضرورت بهره گیری از تجربیات سایر کشورها در 
زمینه جمع آوری داده و چگونگی مدیریت آنها تاکید کرد و گفت: 
در کشوری مانند آمریکا قوی ترین و قدرتمندترین نیروهای پلیس در 
بخش مالیات ها فعالیت می کنند، چون آنها این بخش را با اهمیت تر 
از جاهای دیگر یافته اند. می توان قوانین و ضوابط کشورهای موفق در 

این زمینه را بررسی و مورد استفاده قرار داد.
پزشکیان از افرادی یاد کرد که تجربه موفقی در یکی از کشورهای 
داده های  تحلیل  و  آوری  جمع  سامانه  کردن  عملیاتی  در  خارجی 
مربوط به فعالیت های اقتصادی افراد داشته و اعلام آمادگی کرده اند 
که در مدت کوتاهی ایده های موفق خود را در ایران نیز اجرا کنند و 
خاطرنشان کرد: باید چنین افرادی را شناسایی و از دانش و توان آنها 

برای پیشبرد کارها استفاده کنیم.
رئیس جمهور به تجربه موفق اتحادیه اروپا در برداشتن مرزها اشاره 
کرد و گفت: یکی از زمینه ها و اقداماتی که باعث شد آنها توانستند 
مرزهایشان را بردارند، همین است که هر کالایی که در این کشورها 
وجود دارد یا تولید می شود، کد یکتای تولید دارد و نمی توان آن را از 
جایی به جای دیگر قاچاق کرد. ما اگر از این تجربه ها استفاده کنیم 

دیگر در گمرک هم مشکلی نخواهیم داشت.
پزشکیان با بیان اینکه اگر مدیران اراده داشته باشند، می توان در 

زمان کوتاهی این اصلاحات را انجام داد، افزود: جمع آوری اطلاعات 
و تحلیل داده ها و اتصال آنها به یکدیگر و شکل دادن به ساختارهایی 
برای این کار، نیازمند یک اراده قوی در مدیران است. اگر آن اراده 

نباشد حتی بهترین قانون و ساختار هم نتیجه بخش نخواهد بود.
برای  دارایی  اداره  از سوی  طراحی شده  سامانه  به  رئیس جمهور 
جمع آوری داده ها که در این جلسه معرفی شد، اشاره و خاطرنشان 
کرد: اگر قرار باشد برای عملیاتی کردن این سامانه، مقررات را اصلاح 
کنیم، این کار را انجام می دهیم، اما همان طور که گفتم قدم اول جمع 
آوری داده ها و قدم بعد هوشمندسازی و اتصال آن به داده های سایر 
نهادهاست. در حال حاضر گاهی پیش می آید که رد یک کالا پس از 
ترخیص از بندر، گم می شود و بعد از مدتی سر از بازارهای آزاد در 
می آورد، این مسئله ناشی از آن است که ما به داده ها تسلط نداریم.

پیش از سخنان رئیس جمهور، مدیران سامانه جمع آوری اطلاعات 
در رابطه با ماده ۱۶۹ قانون مالیات های مستقیم، گزارشی ارائه دادند 
که مورد تقدیر و تشکر رئیس جمهور قرار گرفت و دکتر پزشکیان بر 
شکل گیری یک راهکار برای تکمیل این داده ها و اتصال آن به داده های 

سایر نهادها تأکید کرد.
امور  وزرای  جمهور،  رئیس  دفتر  رئیس  بر  علاوه  جلسه،  این  در 
اقتصادی و دارایی، راه و شهرسازی و رئیس کل بانک مرکزی حضور 

داشتند.

در جلسه یکسان سازی اطلاعات اقتصادی انجام شد
تاکید پزشکیان بر اراده قوی مدیران در جمع آوری و تحلیل اطلاعات مالی و اقتصادی
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